
Clause 45: These amendments are consequential on Article 45 du bill: Ces modifications découlent d’ex- 
the incorporation under the Combines Investigation Act ceptions concernant les banques, prévues dans la Loi 
or the Competition Act, in the form of section 4.3 set relative aux enquêtes sur les coalitions ou la Loi sur la 
out in clause 6, of certain exemptions for banks. concurrence, à l’article 4.3 introduit par l’article 6 du

bill.Sections 102.1 and 138 of the Bank Act at present 
read as follows:

“102.1 The provisions of this Act relating to
(a) agreements between or among banks, and
(b) mergers

apply to banks in lieu of sections 32 and 33 of the Combines 
Investigation Act and of other provisions of that Act relating to the 
matters referred to in paragraphs (a) and (b).”

“138. (I) Except as provided in subsection (2), every bank that 
makes an agreement with another bank with respect to

(a) the rate of interest on a deposit,
(b) the rate of interest or the charges on a loan,
(c) the amount of any charge for a service provided to a 
customer,
(d) the amount or kind of a loan to a customer,
(e) the kind of service to be provided to a customer, or
(f) the person or classes of persons to whom a loan or other 
service will be made or provided or from whom a loan or other 
service will be withheld,

and every director, officer or employee of the bank who knowingly 
makes such an agreement on behalf of the bank, is guilty of an 
indictable offence and liable to imprisonment for two years.

(2) Subsection (1) does not apply to an agreement
(a) with respect to a deposit or loan made or payable outside 
Canada:
(b) applicable only to the dealings of or the services rendered 
between banks or by two or more banks as regards a customer of 
each of such banks where the customer has knowledge of the 
agreement; or by a bank as regards a customer thereof, on behalf 
of that customer’s customers;
(r) with respect to a bid for or purchase, sale or underwriting of 
securities by banks or a group including banks;
(</) with respect to the exchange of statistics and credit informa­
tion, the development and utilization of systems, forms, methods, 
procedures and standards, the utilization of common facilities and

Les articles 102.1 et 138 de la Loi sur les banques 
sont actuellement libellés comme suit:

«102.1 Les dispositions de la présente loi relatives
a) aux contrats entre banques, et
b) aux fusions

s’appliquent aux banques au lieu des articles 32 et 33 de la Loi 
relative aux enquêtes sur les coalitions et des autres dispositions de 
cette loi relatives aux questions visées aux alinéas a) et 6).»

«138. (I) Sauf les dispositions du paragraphe (2), toute banque 
qui conclut avec une autre banque un accord relatif

a) au taux d’intérêt sur un dépôt,
b) au taux d’intérêt ou aux frais sur un prêt,
c) au montant de tous frais réclamés pour un service fourni à un 
client,
d) au montant ou type du prêt consenti à un client,
e) au type de service qui de it être fourni à un client, ou
f) à la personne ou aux catégories de personnes auxquelles un 
prêt sera consenti ou un autre service fourni, ou auxquelles il sera 
refusé un prêt ou autre service,

et tout administrateur, fonctionnaire ou employé de la banque qui 
sciemment participe à un tel accord au nom de la banque, est 
coupable d'un acte criminel et passible d’un emprisonnement de 
deux ans.

(2) Le paragraphe (1) ne s’applique pas à un accord
a) relatif à un dépôt ou à un prêt fait ou payable ailleurs qu’au 
Canada;
b) applicable seulement aux opérations effectuées ou aux services 
rendus entre banques ou par deux banques ou plus en ce qui 
concerne un client de chacune de ces banques lorsque le client est 
au courant de l’accord; ou aux services rendus par une banque, en 
ce qui concerne un de ses clients, pour le compte de clients de ce 
client;
c) relatif à une soumission pour des valeurs, ou à un achat, à une 
vente ou à une souscription de valeurs, par des banques ou par un 
groupe comprenant des banques;

.


